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dostává se vám do rukou druhé číslo letošního
Zpravodaje, které je prvním číslem v tomto volebním
období. V září se opět po čtyřech letech konaly
komunální volby, ve kterých bylo zvoleno nové
devítičlenné obecní zastupitelstvo. Chtěla bych
poděkovat všem občanům, kteří se aktivně zúčastnili
voleb, přišli k volebním urnám a dali tak najevo, že jim
není lhostejný další rozvoj obce. Vážím si také důvěry
zastupitelů, kteří mě zvolili starostkou. Jsem
přesvědčena o tom, že společnou prací budeme
pokračovat v zajištění podmínek pro spokojený a
aktivní život každé generace ve všech částech naší obce.
Hned na začátku nás čekal nelehký úkol, a to připravit
rozpočet na rok 2023. Náš rozpočet zohledňuje velký
nárůst nákladů za energie a pohonné hmoty, a proto
musíme počítat s vyššími cenami nejen za nakupované
služby, ale i za realizace připravených investičních akcí.
Současně chci ujistit naše aktivní spoluobčany, že stejně
jako v minulosti budou k dispozici potřebné finanční
prostředky na podporu všech místních spolků, které
přispívají ke zpříjemnění života v naší obci.

Jsem ráda, že se nám opět po dvou letech podařilo ve
spolupráci se ZŠ a MŠ Stará Ves uspořádat krásnou
akci, a to přivítání adventu rozsvícením našeho vánočního
stromu. Ještě jednou bych chtěla tímto poděkovat všem,
kteří nám pomohli tuto akci zorganizovat a přispěli
k zahájení předvánoční atmosféry v naší obci. Byla jsem
velmi potěšena, že se nás na návsi sešlo tolik, a byla bych
moc ráda, kdybychom se v tak hojném počtu potkávali při
společných akcích také v roce budoucím. Proto se
navzájem podporujme, přejme si štěstí, úspěch, zdraví a
pokusme se vytlačit z našich myslí závist, která škodí
v poslední době více a více nám všem. To, jak se
v životě máme, záleží totiž hlavně na nás samotných
než na našem okolí.

Na závěr mi dovolte, abych vám všem za sebe i za
všechny zaměstnance obecního úřadu popřála v novém
roce 2023 pevné zdraví, mnoho štěstí a spokojenosti.

Monika Dvořáková
starostka obce

foto J. Šiška ml.
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USNESENÍ Č. 26 ZE
ZASEDÁNÍ
ZASTUPITELSTVA OBCE
STARÁ VES KONANÉHO
DNE 7. 9. 2022

Zastupitelstvo obce Stará Ves
provedlo kontrolu plnění usnesení a
zápisu z jednání zastupitelstva ze
dne 14. 6. 2022 a zároveň schválilo
ověřovateli dnešního zápisu
p. Jarmilu Lojdovou a Ing. Alenu
Raimrovou a zapisovatelem
p. Moniku Dvořákovou,

-schválilo program zasedání
Zastupitelstva obce Stará Ves
konaného dne 7. 9. 2022,

-nadále si nevyhradilo pravomoc
rozhodovat o změnách smlouvy o
dílo č. 1/2022 ze dne 28. 2. 2022,
jejímž předmětem je realizace
podlimitní veřejné zakázky na
stavební práce „00636584 Stará Ves
- výstavba a technické zhodnocení
fotbalového hřiště a jeho zázemí“,
uzavřené mezi obcí Stará Ves a IMJ
stavby s.r.o., do doby ustavujícího
zasedání nového zastupitelstva obce,

-vzalo na vědomí provedení
rozpočtových opatření za měsíc
červen, červenec a srpen 2022,

-vzalo na vědomí, že nebyla podána
žádná žádost o pacht pozemku p. č.
1620 v k. ú. Stará Ves u Přerova,

-vzalo na vědomí dokončení akce
„Rekonstrukce hygienického zařízení
ZŠ Stará Ves“ a přípravu podkladů
k podání žádosti o platbu,

-vzalo na vědomí nutnost provedení
opravy kanalizace v úseku š. 25 - š. 26
(úsek pod krajskou komunikací),

-projednalo žádost ředitelky
Základní a mateřské školy Stará Ves,
okres Přerov, příspěvková organizace,
IČ: 75026511 a schválilo povolení
výjimky zřizovatele z nejnižšího počtu
žáků pro nastavení organizace základní
školy na školní rok 2022/2023, bez
nutnosti dofinancování,

-vzalo na vědomí provedení
kontroly kontrolního výboru, která
se uskutečnila dne 29. 8. 2022,

-vzalo na vědomí provedení
kontroly finančního výboru, která se
uskutečnila dne 5. 9. 2022,

-neschválilo poskytnutí příspěvku
ZO ČSV Přerov I ve výši 3000,- Kč,

-schválilo uzavření smlouvy
„Smlouva o zřízení věcného
břemene-služebnosti
IP128026751/VB/001 název akce:
Stará Ves, p. č. 234/1, svod do SP +
kNN. Věcné břemeno se zřizuje za
jednorázovou úplatu 3000,-- bez
DPH. Zastupitelstvo uložilo
starostce podpis smlouvy.

USNESENÍ Z USTAVUJÍCÍHO
ZASEDÁNÍ
ZASTUPITELSTVA OBCE
STARÁ VES KONANÉHO
DNE 19. 10. 2022

V úvodu zasedání došlo ke složení
slibu členůZastupitelstva obce Stará
Ves v souladu s § 69 odst.2 zákona o
obcích,

-schválilo ověřovateli zápisu p. Milana
Chodníčka a pí Jiřinu Mádrovou a
zapisovatelem Ing. Alenu Raimrovou,

-schválilo program ustavujícího
zasedání,

-schválilo veřejný způsob volby
starosty a místostarostů postupem
uvedeným předsedajícím,

-schválilo pro volební období 2022-
2026 zvolení dvou místostarostů,

-v souladu s § 84 odst. 2 písm. k)
zákona o obcích schválilo,že pro
výkon funkce starosty obce bude
člen zastupitelstva dlouhodobě
uvolněn, funkce místostarostů bude
i nadále vykonávána jako
neuvolněná,

-schválilo starostkou obce
p. Moniku Dvořákovou,

-schválilo místostarostou obce pro
zastupování starosty v době jeho
nepřítomnosti Mgr. Jaroslava Šišku,

-schválilo místostarostou obce
Mgr. Marka Popelu,

-zřídilo finanční výbor a
kontrolní výbor, oba výbory budou
tříčlenné,

-schválilo předsedou finančního
výboru p. Jiřinu Mádrovou,

-schválilo členem finančního
výboru p. Petra Zapletalíka a
p. Milana Chodníčka,

-schválilo předsedou kontrolního

výboru Ing. Alenu Raimrovou,
-schválilo členem kontrolního

výboru p. Radka Filipíka a
p. Michala Darebníčka,

-v souladu s § 72 odst. 2 a § 84
odst. 2 písm. n) zákona o obcích
schválilo odměny za výkon funkce
neuvolněného člena zastupitelstva
obce, předsedu nebo člena výboru
obce takto:

předseda výboru 1 800,-- Kč
měsíčně,
člen výboru 1 800,-- Kč
měsíčně,
člen zastupitelstva bez dalších
funkcí 800,-- Kč měsíčně,
místostarosta 8 500,-- Kč
měsíčně,
-schválilo v souladu s § 72 odst. 2 a

§ 84 odst. 2 písm. n) zákona o
obcích, že odměny za výkon funkce
neuvolněného člena zastupitelstva,
předsedu nebo člena výboru se
budou poskytovat ode dne
1. 11. 2022,

-v souladu s § 74 odst. 3 zákona a
§ 84 odst. 2 písm. n) zákona o obcích
stanovilo, že v případě souběhu
výkonu několika funkcí se odměna
neuvolněnému členovi
zastupitelstva obce poskytne pouze
za výkon funkce, za niž podle
rozhodnutí zastupitelstva náleží
nejvyšší odměna,

-schválilo pokračování pravomoci
starostky obce schvalovat
rozpočtová opatření bez omezení
s tím, že na nejbližším zasedání
zastupitelstvo seznámí
s provedenými rozpočtovými
opatřeními a zastupitelstvo vezme
tuto skutečnost na vědomí,

-schválilo Žádost o uzavření
smlouvy o budoucí smlouvě o
zřízení věcného břemene a dohodu
o umístění stavby ČEZd_SoBS VB
41903/IE-12- 8008645/Stará Ves,
č.p. 95, vNN, kNN.

USNESENÍ Č. 2 ZE
ZASEDÁNÍ
ZASTUPITELSTVA OBCE
STARÁ VES KONANÉHO
DNE 15. 12. 2022

Z jednání zastupitelstva obce Stará Ves

ZPRAVODAJ OBCE STARÁ VES 2/2022

foto J. Mádrová
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V úvodu zasedání došlo ke složení
slibu člena Zastupitelstva obce Stará
Ves p. Radka Filipíka v souladu
s § 69 odst.2 zákona o obcích,

-schválilo ověřovateli zápisu p.
Milana Chodníčka a p. Michala
Darebníčka a zapisovatelem p. Jiřinu
Mádrovou,

-schválilo program zasedání
Zastupitelstva obce Stará Ves
konaného dne 15. 12. 2022,

-schválilo Střednědobý výhled
rozpočtu obce Stará Ves na období
2023-2025,

-schválilo Rozpočet obce Stará Ves
na rok 2023,

-schválilo poskytnutí
neinvestičního příspěvku na provoz
Základní školy a mateřské školy
Stará Ves, příspěvkové organizace,
okres Přerov, IČ:75026511 na rok
2023 ve výši 765 000,-Kč a

investiční příspěvek ve výši 87 000,-
Kč, který bude vyplacen v případě
pořízení interaktivní tabule,

-schválilo poskytnutí daru ve výši
4 000,-Kč pro Domov pro seniory
Radkova Lhota. Ukládá starostce
uzavření darovací smlouvy,

-schválilo navýšení neinvestičního
příspěvku na provoz ZŠ a MŠ Stará
Ves do konce období roku 2022 ve
výši 75 000,- Kč,

-projednalo a schválilo složení dvou
inventarizačních komisí, které
provedou inventarizaci majetku dle
plánu inventur v termínu od 2. 1.
2023 - 25. 1. 2023,

Inventarizační komise č.1:
Ing. Alena Raimrová – předseda
komise
Bc. Jiřina Mádrová – člen komise
Tomáš Procházka - člen komise

Inventarizační komise č.2:
Radek Filipík – předseda komise
Petr Zapletalík - člen komise
Hana Železná – člen komise

komise provedou inventarizaci dle
plánu inventur na rok 2022,
podklady pro provedení
inventarizace předá předsedům
komisí účetní obce p. Hana Železná,
termín provedení inventarizace je
2. 1. 2023 - 25. 1. 2023,

-schválilo stočné na rok 2023 ve
výši 35,--Kč/m3

včetně příslušné sazby DPH,
-schválilo Obecně závaznou

vyhláškou obce Stará Ves č.1/2022,
o místním poplatku za obecní
systém odpadového hospodářství ve
výši 700,--Kč na poplatníka.

ZPRAVODAJ OBCE STARÁ VES 2/2022

Z jednání zastupitelstva obce Stará Ves

Informace obecního úřadu

Splatnost poplatků za odpady a psa je
k 30. 4. 2023:

- poplatek za komunální odpad
700,-- Kč/poplatník

s trvalým pobytem, majitel nemovitosti bez
trvalého pobytu

- poplatek za psa 100,-- Kč/pes
Splatnost k 30. 6. 2023, 31. 12. 2023

Stočné: - dle náměru od Vak Přerov
11/2022 - 11/2023

- vlastní studna - paušál 35 m3/poplatník/rok

11/2022 - 12/2022 29,-- Kč včetně DPH/m3
1/2023 - 12/2023 35,-- Kč včetně DPH/m3

Výběr stočného je vždy zahájen až po obdržení
podkladů z VaK Přerov, a to v okamžiku vystavení

faktur za vodné všem odběratelům.

Splatnost k 30. 6. 2023
- nájem stromů (právo očesání)

Úhrada poplatků:
- hotově

- platební kartou
- pondělí a středa

7:30 - 12:00 hod.,
13:00 - 16:30 hod.

- převodem na účet 22025831/0100,
var. sym. číslo popisné, číslo evidenční

Upřednostňujeme platby převodem na účet
obce.

Informace o poplatcích pro rok 2023
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Informace pro občany

VÝSTAVBA NOVÉHO FOTBALOVÉHO ZÁZEMÍ JE DOKONČENA
Jak už jsme uvedli v minulém čísle Zpravodaje, firma IMJ stavby s. r. o. v březnu letošního roku zahájila výstavbu nového

zázemí fotbalového hřiště. Nyní můžeme oznámit - je hotovo.
Stavba byla dokončena a předána 30. 11. 2022. Poté ještě firma odstranila drobné nedostatky a věříme, že 29. 12. 2022

proběhne její úspěšná kolaudace. Celková cena díla je 11 482 938,48 Kč včetně DPH. Do konce roku 2022 musí být vyúčtována
také dotace Olomouckého kraje ve výši 600 000,-Kč.

Do zahájení provozu zbývá ještě dovybavit vnitřní prostory šaten a klubovnu novým nábytkem.
Předpokládáme, že řada našich občanů bude mít zájem si novostavbu prohlédnout. Bude to možné v rámci slavnostního

otevření nových prostor areálu, které proběhne 8. dubna, kdy SC Stará Ves sehraje své první mistrovské utkání v roce 2023.
Dvě hodiny před konáním samotného utkání bude slavnost zahájena prohlídkou nového fotbalového zázemí, bude

připraveno bohaté občerstvení, další program bude včas upřesněn.

foto J. Šiška ml.



ZPRAVODAJ OBCE STARÁ VES 2 /2022-5-

Informace pro občany

foto firma Atregia s.r.o.

foto J. Šiška ml.

DOTACE STÁTNÍHO ZEMĚDĚLSKÉHO
INTERVENČNÍHO FONDU
Z PROGRAMU ROZVOJE VENKOVA

Naše obec patřila mezi úspěšné žadatele o dotaci
z tohoto programu. Získali jsme 173 000,- Kč. Díky
zakoupení dvou kusů párty stanů o rozměrech 3x6 m
vybavených čtyřmi skládacími stoly a zakoupení deseti
kusů zahradních setů skládajících se ze stolů a lavic
s opěrkou budeme moci lépe zajistit pořádání kulturních
akcí v naší obci.

Zakoupeno je také promítací plátno do sálu obecního
úřadu.

Informace pro občany

foto fa Rapos

foto J. Šiška ml.

Informace pro občany

Dne 8. září 2022 proběhlo konečné předání a převzetí rekonstruovaného zařízení v místní škole za 489 917,14,- Kč včetně DPH s výsledkem
- bez závad. Na tuto opravu jsme získali dotaci ve výši 391 933,71,- Kč z Programu rozvoje venkova. Doufáme, že zrekonstruované prostory
budou bez závad sloužit žákům a zaměstnancům školy mnoho dalších roků.

DOKONČENÍ REKONSTRUKCE
HYGIENICKÉHO ZAŘÍZENÍ
- ZŠ A MŠ STARÁ VES

REALIZACE SPOLEČNÝCH OPATŘENÍ V OKOLÍ OBCE NADÁLE PROBÍHÁ
V rámci realizace společných opatření v katastrálním území naší obce byl vydán kolaudační souhlas k užívání polní cesty C9

vedoucí k objektu vodárny a cesty C 10 směřující od naší obce k vysílači. Firma Kavyl, spol. s. r. o. bude v jarních měsících dokončovat
výsadbu stromů a keřů podél těchto cest. Připomínám, že investory stavby jsou Státní pozemkový úřad a Ředitelství silnic a dálnic.

foto J. Šiška ml.
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foto J. Šiška ml.

Z historie

foto J. Šiška ml.

Hrst vzpomínek na má dětská léta prožitá ve
Staré Vsi u Přerova - 1. část

Otakar Šámal

Vzpomínky jsou pro každého nejkrásnější a nejmilejší
přátelé. Rád se s nimi vracím do své rodné vsi, ke svým
rodičům, sestře a bratrům, sousedům a všem občanům v
obci. Zůstaňte chvíli se mnou a poznáte, jací jsme byli a
jak se nám žilo na začátku 20. století.

Narodil jsem se v posledním roce devatenáctého století,
tudíž v roce 1899 ve škole, kde byl můj otec řídícím
učitelem a kde jsme také bydleli.

Tehdy za krásného červnového odpoledne jsem byl
vysazen na břeh života. Prý jsem moc protestoval svým
křikem, ale nebylo to nic platné. Porodní asistentka
Macháčková, mírná a usměvavá paní, jen prohodila: "Tak
vidíš, už jsi na světě mezi námi a měl bys nám vlastně
poděkovat, že jsi tady, že jsem ti pomohla na světlo boží a
na svobodu. Neplač, bude se ti tu líbit a všichni tě budou
mít rádi.”

Tak jsem se narodil ve Staré Vsi u Přerova. Moje
maminka se jmenovala Otilie Šámalová, rozená
Kašpaříková z Jezernice okres Hranice na Moravě.

Pojďme nyní trošičku do historie obce Staré Vsi.
Náš otec Bedřich Šámal nastoupil svůj nadučitelský úřad

ve Staré Vsi dne 1. března 1883. V tomto roce bylo v první
třídě 56 žáků a ve druhé třídě 86 žáků.
Školní budova pro dvě třídy a dvoupokojový byt

s příslušenstvím /na dvoře chlévy, oplocený dvůr a
zahrada/ začala se stavět položením základního kamene za
velké slavnosti dne 11. května roku 1876 a dokončena a
vysvěcena byla 15. října 1878.

Roku 1878 obec začala stavět gotický kostel. Jeho stavba
velmi rychle pokračovala tak, že až na omítku byl úplně
dostavěn dne 11. listopadu 1881, kdy byl za velké účasti i
okolního lidu na jeho vysoké věži vztyčen kříž. Dne 15.
října 1882 byl tento chrám Páně dokončen a kardinálem
Bedřichem Fürstenbergem slavnostně vysvěcen.

V roce 1895 se dokončila v obci stavba vodovodu. Byla
to tehdy první obec na okrese Přerov, která vodovod měla.
V měsíci květnu 1898 byla založena rolnická mlékárna.
Dne 22. listopadu 1899 byly instalovány nové zvony a dne
14. července 1900 dokončena stavby fary. V roce 1910 bylo
provedeno sčítání lidu a výsledek byl tento:

Obec měla 142 čísel domů. Neobydlená stavení byla dvě.
Obyvatel bylo 921, mužů bylo 438 a žen 483. Zvířectvo:
80 koní, 461 kusů hovězího dobytka, 437 prasat, 13 úlů
včel, 105 husí, 2162 slepic, 41 kachen, 159 koček a 106 psů.

A teď si zavzpomínám na ta místa, kde jsem prožil své
dětství a na všechny kamarády a vlastně na všechny lidi
v obci. Znal jsem tam jako kluk všechny domy, všechny
zahrady, chlévy a stáje i celé hospodářství arcibiskupského
panství - dvůr Stará Ves. Hlavně jsem znal všechny kluky a

všechny holky. Každý den jsem vídal staroveské pantáty a
panímámy a uctivě je zdravil. Pana faráře jsem si velmi
vážil. A proto - i když je zem všechny dávno kryje -
zůstávají v mé paměti.

Vzpomínám rád na zimní dětské radovánky. Když
napadlo hodně sněhu, což bývalo v lednu a v únoru, tak
jsme všichni společně sáňkovali od kostela až na dolní
konec vesnice. Omladina hlavně sáňkovala na uježděné
cestě od Vazu až ke hřbitovu nebo výhonem za farou.
Jezdili hlavně v sobotu odpoledne a večer a také v neděli.

Těšívali jsme se na svátek sv. Mikuláše hlavně proto, že
k nám přijde i s čertem a andělem a že nám přinese nějaké
dárky. Nejčastěji to byly věci do školy, pastelky, sešity a
různé omalovánky. A dokonce i pomeranč nebo fíky.
Bylo-li třeba, byly to i rukavice a vlněné punčochy.
Mikuláš nás vyzkoušel zda se umíme modlit a zpívat.
Kdyby ne, přiskočil hned čert a pořádně nás vystrašil.

Vánoce byly nejkrásnější svátky a velmi jsme se na ně
vždy těšívali. Přinesly nám mnoho potěšení. Již dva dny
před Štědrým dnem strojili jsme si vánoční stromek, který
byl vždy plný zavěšených ozdob, baleného cukroví a
vánočních svíček a prskavek. Upravili jsme si také Betlém,
ve kterém bylo mnoho sádrových oveček, pastýři a
dřevěný chlév, který představoval místo, kde se Ježíšek
narodil. Bratr Bedřich instaloval betlémskou hvězdu
s malou žárovkou na baterku. Elektrické světlo tehdy v obci
ještě nebylo. Svítilo se všude petrolejovými lampami. No
to byla krása, svítící hvězda, kterou nám všichni kluci, co ji
viděli, záviděli.

K nám chodilo mnoho chlapců a děvčat zpívat koledy,
které pak na Hod Boží zpívali v kostele.

Vánoční svátky, na ty se těší především všechny děti na
celém světě. U nás slavily se velmi okázale. Na štědrovečerní
večeři nebyl sice kapr nebo jiná ryba. V naší obci a ani
v okolí žádné rybníky nebyly. Na večeři nechyběla houbová
polévka s nudlemi, pak nezapomenutelný štrůdl, vánočka,
med, jablka a jiné dobroty. Dokonce i někdy pomeranče. A
to hlavní byly pod stromečkem připravené dárkové balíčky.
I když nebyly někdy bohaté, přinášely velkou radost. Pak se
zpívaly koledy. Tatínek je nám hrál na piano. Přicházeli
koledníci, kteří byli štědře obdarováni. Pak jsme šli na
půlnoční mši, která u nás začínala ve 4 hodiny.

Vánoce v naší obci a zajisté také všude jinde byly svátky
opravdové přirozené radosti a štěstí. Byly to svátky Božího
míru a blaženosti, svátky otevřených srdcí. Každý přál svým
příbuzným, známým i neznámým hodně zdraví, štěstí a
dlouhá léta, jak se také zpívalo v koledách.

Když jsme přišli z kostela, dostali jsme čaj a tlačenku,
zřejmě že domácí. Dospělí, kteří přišli jak se říkalo na
koledu, přišli přát veselé svátky, připíjeli si skleničkou vína a
maminka nabízela cukroví. V deset hodin zase jsme všichni
šli společně do kostela na hrubou mši svatou, kterou na
tento den Hod Boží vánoční sloužili vždy tři kněží.

Na Vánoce, cožbylo vždy zvykem, museli být všichni doma.
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foto J. Šiška ml.

foto domov Emanuel

To bylo tak aždo roku 1914, kdy byla již světová válka.
Na Silvestra bývala v obecním hostinci velká silvestrovská

zábava se zpěvy a humornými výstupy. Já jako nejmladší a
nejmenší ratolest musel jsem zůstat doma, cožmi bylo vždy
velmi líto. Maminka i tatínek šli vždy také přivítat Nový rok.
Tatínek tam hrával na klavír.

Také si vzpomínám jak to bylo, když se na obloze ukázala
Halleyova kometa. Noviny předem psaly, že ji bude u nás
dobře vidět. Jednoho večera můj bratr Frantík byl poslán do
obchodu něco nakoupit. Přiběhl zpět s velkou novinou, že na
nebi kometa již svítí a že je moc velká. Všichni hned vyběhli se
na ni podívat. Já jsem byl jižvyzut a měl jsem na nohou jen
punčochy. Kdyžvšichni běželi se podívat, nestačil jsem se již
obout a běžel jsem také. Přece jsem tam nesměl chybět. Jak
mne maminka uviděla, že jsem jen v punčochách, musel jsem
jít hned domů a dostal jsem nějaký ten pohlavek. Kometu
bylo vidět ještě několik týdnů. Noviny psaly, že ohon komety
přejde naší zeměkoulí v ten a v ten den /na datum se již
nepamatuji/ v 11 hodin v noci. Někteří lidé věřili, že v tu dobu
bude určitě konec světa. Byla i písnička "ažpřijde kometa, ta
všechno rozmetá". Mnoho mužů v ten večer v klidu
v hospodě očekávalo katastrofu a utráceli někteří i poslední
své peníze. Kdyždo půlnoci soudný den nepřišel, pili zase až
do rána z radosti, že se bude dále žít. l já jsem měl v ten večer
strach a možná i hrůzu, jak to všechno dopadne. Maminka
mne stále chlácholila, že to se jen tak říká, že žádný soudný
den nebude, abych jen klidně spal. Nevěděl jsem, komu mám
věřit. Cožkdyby přece ten soudný den byl? O kometě bylo
mnoho řečí, že její ohon jsou plyny a ty - jak projdou přes naši
zemi - že nás všechny otráví. Nedalo mi to klidně spát.
"Mami, prosím vás, kdyby ten soudný den přece jen byl, tak
mne určitě vzbuďte!" Klidně jsem spal a ráno mi maminka
sděluje: "Tak vidíš, co jsem ti říkala, že soudný den nebude."

Kometa svítila na začátku vždy večer a to téměřod
horizontu a ohon komety končil severovýchodně. Tato
Halleyova kometa má být vidět znovu asi za 50 roků. Tak
musíme ještě počkat.

Zima bývala dlouhá a některý rok bývaly i kruté mrazy.
V lednu a v únoru vozili ledaři až z Přerova led pro hostince,
mlékárnu a řezníky, při čemž jsem musel jako zvědavý kluk
také být. Domácích zabíjaček v obci bývalo v zimních
měsících vždy hojně.

Jak se ukázal únor, maminka již sela do truhlíčků různá
semena, aby ažpřijde opravdové jaro měla dosti přísady pro
sebe i pro přátele.

V tehdejší době byl kostel pro všechny místem svatým. Já
jsem chodil každý den do kostela ministrovat, za což jsem
dostával od pana faráře jednu korunu a za pohřby a svatby
dostávali ministranti zvláštní přídavek. Tehdy stál rohlík
4 haléře. Velmi rád jsem chodil se synem kostelníka, s Jos.
Čadou, zvonit poledne, klekání a při různých příležitostech.
V tomto kostele hrával na varhany můj otec a někdy ho
zastupoval bratr Frantík, který chudák padl v první světové
válce. Tehdejší pan farář se jmenoval Matěj Kvapil. Jednou
týdně chodil do školy vyučovat náboženství. Tento přísný pan
farář rád používal na nepozorné žáky rákosku nebo pravítka.
Trestal krutě i za provedené klukoviny mimo školu. Děvčata
ale netrestal. Těm jen domlouval.

O naše zdraví se rodiče nemuseli starat. Byli jsme zdraví jako
řípy. Běhali jsme jako všichni kluci na vesnici bosi. A k těm
zimním radovánkám chtěl bych ještě říci; saně byly téměř
v každé rodině, ale pravé brusle neměl snad žádný kluk. Ty
nám dělal kovářČala anebo kovářKlimecký. Přidělávali jsme
je na nohu špagátem nebo řemínkem. Jezdilo se většinou jen
po jedné noze. V té době lyže v naší obci nikdo snad ani
neviděl.

A teď bych měl jíti od domu k domu. Skoro o každém bych
mohl něco povědět, ale nechtěl bych se dopustit nějakých
pomluv. Kluk to vidí docela jinak.

Na konci masopustu pochovávala se vždy basa. Tancovalo
se v obecní hospodě od 14 hodin do půlnoci. A pak nastalo
postní období a nikde se jižnesmělo tancovat a ani nebyly
svatby, a to aždo velikonoc.

Rolnická parní mlékárna velmi dobře prosperovala. Na
tehdejší dobu byla to veliká vymoženost. Velký parní stroj
poháněl všechny mlékárenské stroje, odstředivku, stroj na
zpracování másla a podobně. Všechno mléko ze Staré Vsi a
z Přestavlk se tam zpracovávalo na máslo, různé sýry, i sýry
tvrdé, velké jako bochníky. Tyto vyráběl Karel Hánečka, který
se to naučil v sýrařské škole v Kroměříži.

Všech zaměstnanců v této mlékárně bylo asi patnáct.
Hospodářskou a účetnickou stránku vedl nášotec spolu
s Františkem Pěchou - otec vždy odpoledne po vyučování a
pak celou středu, kdy měla škola volno.

Nesmím ještě zapomenout, že jako kluk jsem velmi rád
házel kamením. Maminka to nerada viděla a zakazovala mi
tuto klukovskou radost. Stále mi připomínala, že jaký trest by
mě stihl, kdybych tak - nedej bože - někoho zranil nebo
dokonce někomu oko vyrazil. Na to jsou zákony a ty trestají
každého takového provinilce. Nic naplat. Když to maminka
neviděla, házelo se dál. Jedné soboty před večerem byl jsem na
dvoře, vezmu malý kamínek a jen tak, anižbych věděl, že za
plotem někdo je, vhodil jsem jej směrem k sousedům. Óvej,
slyším nářek sousedového Frantíka. "Mami, mi teče krev,
někdo po mně vhodil kamenem. " Bylo mi z toho křiku hrůza.
Šel jsem hned za maminkou s pláčem a řekl jsem jí, co se stalo.
Maminka šla hned k sousedům a když se vrátila, tak mi řekla:
"Bít tě nebudu. Ale co kdyžFrantík onemocní, to budešmít za
to, že jsi mne neposlechl. "Frantík byl můj dobrý kamarád. To
byla pro mne hrozná muka. Já si svatosvatě sliboval, že již
kamením házet nebudu. Druhý den byla neděle, pršelo a bylo
již značně chladno. Frantíka jsem neviděl a ani na dvoře
neslyšel. Bál jsem se na něho zeptat. V pondělí ráno bylo pro
mne hrozné utrpení, kdyžFrantík do školy nepřišel. "Běž se
zeptat, proč Frantík Březinůnení dnes ve škole", poslal pan
učitel Vlach žáka k Březinům. Ó hrůza. Poklesl jsem hrůzou
skoro ažpod lavici a čekal na vynesený ortel. Sliboval jsem si
stále, že jižkamením házet nebudu. Náhle se otevřou dveře a
já chudák takový terpitel hrůzou jsem ještě více zbledl a čekal,
co bude dál. "Prosím pane učiteli," vyřizuje posel, "Franta
dnes nemůže do školy, je zima a prší a on nemá boty.
Strýček Mlčoch mu je ještě nespravili, ale zítra už
přijde." Och, to mi spadl kámen ze srdce. Slib který jsem
si dal jsem dodržel a kamením jsem již tolik neházel.
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Informace pro občany

foto Alena Raimrová

foto Marie Čadová

PŘEHLED O PRODUKCI ODPADU V OBCI
Náklady na odvoz a likvidaci odpadu každým rokem rostou.

Roste však i množství bioodpadu, za jehož odvoz a likvidaci je
vynakládáno každým rokem čím dál více finančních prostředků.
Touto cestou bychom vás chtěli požádat o přednostní likvidaci
bioodpadu v domácích komposterech. Tříděný odpad a bioodpad
vždy před uložením do sběrných nádob upravte tak, abyste
minimalizovali jeho objem (například sešlápnutím pet lahví,
rozložením papírových krabic nebo osekáním větví na menší
kousky).

Informace pro občany

Po propadu chodníku naproti autobusové zastávky směrem na Přerov v měsíci září bylo nutné vzniklou sitaci urychleně řešit. Místo
havárie bylo urychleně ohrazeno,následoval kamerový průzkum stavu kanalizace, který odhalil její porušení s nutností opravy.
Poškozeno bylo 47 m kanalizace DN 600, vedoucí pod krajskou komunikací v hloubce 2,5 -3 m. Vzhledem k uložení kanalizace pod
vozovkou byla zvolena technologie vložkování UV rukávem do stávající kanalizace, která však před samotným vložkováním musela
být ofrézována a vyčištěna. Nejvýhodnější nabídku podala firma VEGI, s. r. o., která opravu provedla za 587 455,- Kč včetně DPH.
Na provedené dílo poskytla záruku šedesáti měsíců. Na snímcích kanalizace je zachycen stav před opravou a po ní.

foto fa VEGI, s.r.o.



ZPRAVODAJ OBCE STARÁ VES 2/2022-9-

Z činnosti ZŠ a MŠ Stará Ves

foto Štefan Berec

Milí staroveští čtenáři,
mnozí jste rodiči nebo prarodiči našich žáků, někteří je

denně potkáváte, ale možná nevíte, co vše se u nás děje.
Pojďte tedy všichni nakouknout alespoň našimi

zprávičkami na dění v naší – Vaší Základní a mateřské
škole Stará Ves.

Přečtěte si, že učení je vlastně bádání a hledání, teprve
potom pamatování a bez radosti i zábavy by se práce
nedařila.

Otevřete si prosím i internetový odkaz, jakési dveře naší
školy a nakoukněte na dění, které se za jejími zdmi
odehrává.

https://zsmsstaraves.rajce.idnes.cz/ nebo na Padlet
nástěnkách tříd, které jsou umístěny na webových
stránkách https://www.zsstaraves.cz/.

Zahájení školního roku 2022/2023

1. září
Tak už nám to začíná:
penál, knížky, svačina,
časně vstávat, brzy spát,
nahlas číst a pěkně psát,
potýkat se s číslicemi,
netoulat se nikde sami…..

Dozněla píseň prázdnin a nastal nový školní rok
2022 – 2023.

Všichni - děti, rodiče a prarodiče, paní učitelky, paní
asistentky, paní kuchařky - všichni, kteří k naší škole patří,
přivítali nový školní rok na školním dvoře.

Z pohledů a tváří přítomných rodičů a dětí se dalo přečíst,
že se do školy těšili stejně, jako my.

Vítání začalo pěknou písničkou a laskavým povídáním
paní ředitelky Kateřiny Vansové a paní učitelky Opletalové.
Pár slov přidal i pan starosta Možíš zŘíkovic.

Ovšem hlavními postavami prvozářijového rána byli
prvňáčci. Paní učitelka Ivana Opletalová jim připevnila
šerpu JSEM PRVÁK.

Potom už se žáčci rozešli po skupinkách do svých tříd,
pěkně spolu jako pokaždé, rodiče si zatím mohli prohlédnout
vyzdobené prostory školy i nová sociální zařízení.

Tento den byl ale důležitý ještě pro někoho jiného - přece
pro naše malé školkáčky, a to nejen pro ty nově nastupující,
kteří se ustrašeně tiskli k rodičům, ale také pro naši zdatnou
skupinu předškoláčků, kterých je letos 10 statečných. Ti už
pokukovali po šerpách PRVÁK a natěšeni doufají, že tento
rok rychle uteče a půjdou také s aktovkou do velké školy.
Než se jim to vyplní, čeká nás ještě hodně učení, zážitků,
výletů a zábavy.

Švestkobraní

Čtvrtek 8. září jsme v naší škole prožili švestkový
den. Teď si myslíte, že jsme se neučili. Omyl. Učili,

přepočítávali dekagramy, gramy a kilogramy, pročítali
recepty, třídili a míchali ingredience a potom pekli,
sušili, vařili a zavařovali, to všechno ze švestek. Ten den
se totiž jmenoval ŠVESTKOBRANÍ.

I naši školkaři se zapojili do práce, vyhrnuli rukávy,
umyli a vypeckovali bednu švestek, část z nich pečlivě
naskládali na sušící plata a ostatní voňavé plody dali do
zavařovacích sklenic a už jen s napětím čekali, jestli se
kompot povede.

Ochutnávka výsledků naší práce byla velkolepá:
švestkový kompot, výborný švestkový koláč, sušené
švestky, crumble, švestková nutela - zkrátka
ŠVESTKOBRANÍ.

Den armády

Pozvání k návštěvě se přece neodmítá! A tak, když
jsme dostali pozvání na Den otevřených dveří do

kasáren Dukla v Lipníku nad Bečvou, bylo rozhodnuto
- pojedeme a vezmeme i předškoláky.
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Z činnosti ZŠ a MŠ Stará Ves

V úterý ráno pro děti přijel autobus, cestou ještě
nabral děti z beňovské školy a už uháněl k Lipníku.
V kasárnách už bylo plno dětí z jiných škol a školek a
hlavně vojáci a všechno, co v kasárnách má být -
vojenská technika, zbraně, cvičení psi, ukázka bojových
technik, dobré občerstvení a také různé soutěže.

Zkrátka den plný pohybu, nových zážitků a poznatků.
Při odchodu jsme hezky poděkovali za velmi poučné a
zábavné dopoledne.

Učíme se mimo školu – aneb - všude se něco
naučíme

Tentokrát o historii a zajímavostech regionální
památky - o kostele Nanebevzetí Panny Marie.

Často a rádi míváme vyučování v přírodě. Buď přímo
na školní zahradě, nebo i dál.

V úterý 13. září jsme se také učili mimo školu.
Tentokrát jsme třídy vyměnili za kostel a paní učitelky
za pana Mrázka. Ten se pro nás stal pro tento den
„náhradním panem učitelem".

Při vstupu do kostela se nám zatajil dech. Tak tady se
dnes budeme učit.

První hodina - vlastivěda. Pan Mrázek nám poutavě
vyprávěl o historii kostela, o lidech, kteří vystavěli toto
nádherné dílo. Ani jsme nedutali a prohlíželi si tu
krásu. A najednou jsme měli matematiku. Vypočítali
jsme stáří kostela, délku a šířku chrámové lodi a výšku
stavby i s věží. Při výstupu na věž jsme počítali schody. A
že jich bylo! Tam nahoře jsme si mohli ohmatat „plíce“
varhan a zvony. Sluníčko prosvítalo barevnými sklíčky
oken a my naslouchali zvuku varhan. Teď už víme, že od
vysvěcení kostela uplynulo 140 let, že výška věže je
součtem délky a šířky chrámové lodě, že ta barevná okna
jsou vitráže, že celá stavba trvala jen 2 roky. Věděli jste to
všechno? My už to teď víme a spoustu dalšího.

Velké poděkování patří panu Mrázkovi, že si na nás
udělal čas a měli jsme možnost se dozvědět spoustu
zajímavých informací o nádherném kostele ve Staré Vsi.

Exkurze v kravíně – aneb škola v přírodě

Byl pěkný podzimní den, my už dávno po
prázdninách sedáváme ve školních lavicích

jako vlaštovky na drátech před odletem k mořím.
Venku nad hlavami sluníčko, v hlavě nápad! Půjdeme se
učit ven! Domluveno, uskutečněno! Jeli jsme do Němčic.
Nemáme tam třídy, ale je tam kravín. Mnohé městské
děti znají krávy jen z obrázků na krabicích od mléka
nebo na obalu másla a sýrů. My jsme je poznali živé
v jejich „kravím domově“ i s jejich vůní a pozdravem bú,
bú. Řekneme vám, je to dlouhá pracovní směna, než si
otevřete krabici mléka, šlehačku nebo si dáte na svačinku
chléb s máslem, sýr a kakao. Zeptejte se dětí ve městě,
kde se vezme mléko? No přece v Albertu! Tato jejich
odpověď je ostuda!

Ale od začátku. V Němčicích nás přivítala paní
zootechnička v bílém plášti, jako paní doktorka. Nejdříve
nám ukázala porodnu a malá telátka. Měli jsme chuť
každé telátko pohladit. Však jsme to také udělali.

Telecí holčičky i kluci měli na ouškách obří barevnou
náušnici s číslem. Moc se nám od nich nechtělo. O
stupínek výš byly ustájeny krávy, jejich maminky. Bylo
pěkné, že jsou si tak blízko. Potom jsme procházeli celým
kravínem, dovídali jsme se, co všechno krávy a telata
potřebují a je toho dost! I když tady bydlí skot, všude tam
bylo čisto a skoro voňavo. Navštívili jsme také dojírnu a
sledovali cestu mléka, než ho odvezou na další zpra-
cování. Poznali jsme, že všichni, kdo tady pracují, pracují
sice hodně, ale s láskou.

Kravičky si tu péči jistě zaslouží. Vyšli jsme ven,
sluníčko svítilo, hnůj „voněl“ a vlaštovky lapaly poslední
mouchy (a že jich tam bylo) před odletem do teplých
krajin. Zpět ke škole jsme šli pěšky do Vsi, určovali jsme
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rostliny a povídali jsme si o nich. Prvouka a přírodověda
je takhle nejlepší!

Drakiáda

Už ráno nám slibovalo krásný den…… sluníčko se
na říjen překonalo a ve spolupráci s větrem jsme

připravili úžasné odpoledne plné pohody, zábavy a
hlavně spousty létajících draků. Všechny princezny se
raději schovaly, protože nad Starou Vsí létalo více než
40 draků. Naštěstí nikoho nesežrali a tak jsme si mohli
pochutnat na obrovské spoustě nejrůznějších druhů
napečených dobrot od dětí a maminek, které lákaly
nejen vzhledem a vůní, ale hlavně výbornou chutí. Za
odměnu na všechny krotitele draků čekaly špekáčky a
nad připraveným ohništěm se během chvilky linula
báječná vůně, která nalákala všechny ostatní.

Z drakiády nás vyhnalo až zapadající sluníčko a všichni
odcházeli s pocitem senzačně prožitého odpoledne a
s očekáváním další příjemné akce, která nás brzo čeká.

Světový den pošty aneb školní družina na
poště

J ednou jsme si v družině prohlíželi kalendář a paní
vychovatelka nás upozornila na významné dny

vyznačené v kalendáři v jednotlivých měsících. A že jich tam
bylo!

Některé byly zvláštní, jiné moc vážné. Tak třeba
20. března je světový den vrabců, 22. března Světový den
vody, 13. září Mezinárodní den čokolády.

Protože byl říjen, zajímaly nás říjnové významné dny. A
ejhle! 6. října je Světový den pošty! POŠTA! Kdo potřebuje
poštu? Na posílání dopisů? Máme SMS! Na posílání dárků?
Nakupujeme online a šup do Zásilkovny. Naši rodiče to tak
dělají. Chvilku, vlastně dost dlouho, jsme si s paní
vychovatelkou povídali, co všechno se na takové poště děje,
kdo tam pracuje, co tam musí být a podobně. A zase dobrý
nápad! Přesvědčit se na vlastní oči, uši i ruce, jak je pošta
důležitá a jak to tam tedy vlastně chodí!

Naštěstí máme poštu tady, přímo ve Staré Vsi.
V odpolední družině jsme s paní vychovatelkou zkrátka
poštu navštívili. Hodná paní, která na poště pracuje a je
zrovna maminka našich spolužáků, nám všechno ukázala a
vysvětlila. Byla moc trpělivá a my zase pozorní a pracovití.

Dostali jsme prázdné pohlednice a na ně jsme obtiskli
podzimní listy, byl přece podzim.

Pod rukama nám vznikly pěkné pozdravy. Dopsali jsme
texty, nadepsali adresy a potom jsme je sami nebo s rodiči
zanesli na poštu.

Tam naše výtvory dostaly známky, zakoupené a nalepené,
razítko, aby mohly cestovat k adresátům. Takový dopis
můžete hodit do dopisní schránky, nebo nechat přímo na
poště u přepážky. To bylo radosti, když se pozdrav skutečně
ke svému adresátovi dostal. Věřte, že pohled, pozdrav, přání
nebo dopis psaný vlastní rukou, nebo dokonce vyrobený,
udělá mnohem větší radost než nějaká SMS.

Zkuste si to třeba o Vánocích, či Velikonocích. Takové
sváteční přání je skoro jako drahý dárek, přímo od srdíčka.
Tak co? Zaslouží si pošta svůj den? My myslíme, že ANO.

Beseda s nevidomou paní Anetou

J en si děti, všimněte, co je krásy na světě!
Jen se děti, rozhlédněte, co tu kolem kvítí kvete!

Opravdu si toho všímáme? Opravdu se správně
rozhlížíme? Udělejme to a hned teď. Vidíte?

Tak a teď si představte, že jsou někteří, kteří to nevidí.
Jsou slepí, říkáme tomu nevidomí. Paní vychovatelka nás
upozornila, že 15. října je Mezinárodní den bílé hole.

Přiznáme se, že jsme to někteří slyšeli poprvé.

Když nám paní vychovatelka vysvětlila, co znamená bílá
hůl, chtěli jsme toho vědět víc. Moc jsme se těšili na 
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13.října, protože k nám do družiny měla přijet paní Aneta,
která je nevidomá. A přišla! Vypadala úplně obyčejně, spíš
normálně hezky. Nejdříve nám vyprávěla. A potom
- pozor! Mohli jsme si vyzkoušet sami na sobě, jak se žije
bez očí. No, ne bez očí, ale bez vidění. No jak? Špatně!

Už jste někdy zkusili co je to vidět jen černou tmu? Nic
víc, ve dne, v noci - černá tma - voní růže, černá tma,
slyším ptáčka - před očima černá tma! Žádná barva, žádný
tvar, žádný obličej - prostě jen černá tma. Zkuste si zavázat
oči šátkem. Nešvindlujte! Co vidíte?

Je to nepříjemné, proto šly šátky dolů. Musíte se naučit
vnímat ostatními smysly, které máme. Máme jich celkem
pět. Sluch nám pomůže zorientovat se v prostoru, čichem,
hmatem rozpoznáváme mince a můžeme číst. Bříška prstů
jezdila po takových různě seřazených hrbolcích, to jsou
písmena. Říká se tomu Braillovo písmo. To vše jsme
zkusili. Potom jsme chvilku „bez očí“ chodili s bílou holí.
Ale mít oči, zdravé oči, které dobře vidí, je určitě lepší.
Jsme moc rádi, že nemusíme používat bílou hůl, protože si
můžeme všimnout, co je krásy na světě.

Děkovali jsme paní vychovatelce, že nás seznámila s paní
Anetou a paní Anetě, že k nám přišla, besedovala s námi a
naučila nás si více vážit zdravých očí a zdraví vůbec.

BESIP – SVČ ATLAS PŘEROV

Když je nám šest let, začneme chodit do školy. Naučíme
se číst, psát, zpívat, počítat a plno jiných věcí. Když je

nám roků víc, chceme toho taky víc vědět. A jak se říká,
když chceš něco vědět, tak se zeptej! Paní učitelky toho vědí
opravdu hodně, ale nemohou vědět všechno. Tak třeba o
požárech nebo o silniční dopravě toho určitě vědí víc
odborníci. Proto jsme ve středu 16. listopadu jeli do Přerova
do Střediska volného času Atlas. Nejdříve si s námi povídal
pan hasič. Srozumitelně a poutavě nám vysvětlil, co dělat či
nedělat, aby nedošlo k požáru. Kam máme zavolat, na koho
se obrátit. Telefonní čísla známe - 155, 150. 158. Určité
situace jsme si mohli sami vyzkoušet. Paní učitelky to taky
vědí, ale hasič je hasič! Vyprávěl, co sám zažil. Něco možná
nevědí ani rodiče. Určitě jim to vše doma převyprávíme.
Potom jsme přešli do učebny k počítačům, kde bylo třeba
vyřešit různé situace při cestě do školy pěšky i na kole. Ale

pozor! Na jízdu na kole bez dozoru starších osmnácti let si
musíme ještě počkat! Až nám bude deset let a budeme mít
perfektně vybavené kolo, až budeme znát dopravní značky,
až budeme ovládat pravidla silničního provozu, až …….. To,
co jsme se tady naučili, je opravdu velmi důležité do života.
Pro nás i pro rodiče.

Dýňování aneb strašidel se nebojíme

Velké dýně oranžové
krásně září, když jsou nové.
Děláme z nich povidla,
polévku i strašidla.

Každý normální všední den bývá školní budova po
čtvrté hodině prázdná, smutná, bez dětí.

21. října tomu ale bylo naopak. Ke škole přicházeli tátové
s vozíky a dlátky, maminky s taškami a mísami s tajemstvím.
Ale hlavně přinášeli dýně. Bylo totiž „Dýňování“.

Není to žádná novinka, každý podzim to tak máme.
Vždycky se na to těšíme. My děti i dospělí. Víme, že to bývá
zábava. A byla i letos! Na své si přišel opravdu každý!
Všichni se přidali k dalším „dlabačům“ dýní. To jste měli
vidět. Pár šikovných řezů, šmik a šmik ťuk ťuk a dlabačům se
pod rukama zjevovaly různé zajímavé výtvory. Někdo rád
pracuje s papírem. Jasňačka.

Proč ne? Mohli si vytvořit i dýni z papíru. Na své si přišli
také kuchtíci. Pomáhali při vaření dýňového kompotu. Mezi
tím maminky odhalily svá přinesená tajemství. Těch dobrot!
To by člověk neřekl, co všechno se dá z dýní uvařit, napéct a
vytvořit. Takže i bříška byla spokojená. Ochutnávali jsme,
objevovali, olizovali se. Bylo to dobré, moc dobré! Tak, ještě
to zdokumentovat….. Na památku, pro vzpomínku, jak nám

Z činnosti ZŠ a MŠ Stará Ves
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bylo fajn, když jsou spolu rodiče, děti, učitelé, žáci,
kamarádi, dobrá zábava i dobré jídlo. To byl náš oranžový
den, Dýňování 21. října. 2022.

Uspěli jsme v okresním kole soutěže v učení
cizích jazyků!

Začátkem listopadu nás potěšila skvělá zpráva – náš
3. ročník získal 3. místo v okresním kole soutěže

Jazykový WocaBee šampionát!
V úvodním kole celostátního šampionátu dosáhli naši

žáci skvělý výsledek - denní průměr až 257 bodů (tzv.
WocaPoints) na žáka.

3. místo v okresním kole je skvělý výsledek, jelikož
celková účast ve čtvrtém ročníku šampionátu dosáhla
rekordního počtu 44 387 žáků a studentů z celé České
republiky.

Spolu s počtem zapojených tříd roste i kvalita
šampionátu a k úspěchu bylo třeba vynaložit hodně úsilí.

V okresním kole naši žáci získali za 3. místo diplom a
žáci obdrží měsíční online kurz angličtiny nebo němčiny
v aplikaci pro samouky LangBee v hodnotě 150 Kč.

Největší odměnou pro všechny je ale především radost
z učení a také zlepšení jazykových vědomostí, které tato
soutěž zprostředkovala.

Korunovační klenoty v Holešově

Ve vlastivědě jsme si povídali o Karlu IV., moc nás to
bavilo. Mysleli jsme si, že doba Karla IV. byla taková

pohádková. Paní učitelka nám řekla, že v zámku v Holešově
je výstava korunovačních klenotů (vlastně jejich replik) a to
se nám moc hodilo do vlastivědy a jeli jsme. V prvním sále
jsme se dověděli, že život princů a princezen nebyl tak
jednoduchý, jak to v pohádkách bývá. Ani svatý Václav to
neměl lehké, spíš strastiplné. Prohlédli jsme si korunovační
plášť a dokonce jsme zjistili, kdo repliky klenotů vytvořil.

Druhý sál nám prozradil, jakou barvu šatůměla nejraději
Marie Terezie, byly tam dokonce vystavené. Holky z nich
nemohly spustit oči. Viděli jsme i Pražské jezulátko aŘád
zlatého rouna.

Bylo fajn, že jsme aspoň chvilku mohli být králi a
královnami a to se stalo ve fotokoutku.

Při vstupu do třetího sálu se nám zatajil dech. Tam byly
korunovační klenoty v plné kráse. Ve vedlejší vitríně bylo i
původní žezlo a jablko Karla IV. a Svatováclavský meč.
Vůbec nám nevadilo, že koukáme jen na repliky
korunovačních klenotů, jsou totiž opravdu jedinečné.
Někdo se zeptal, nevím ani kdo, kolik by vynesl prodej
těchto předmětů. Ale to se snad ani neprodává, je to
historie, památka a to vyvážit penězi nelze.

72 HODIN aneb “Domácnosti vyčistíme,
kontejnery naplníme”

Letošních „72 hodin “ dobrovolnických prací se neslo
v duchu pomoci našim spoluobčanům. Projekt jsme

nazvali “Domácnosti vyčistíme, kontejnery naplníme”.
Děti ve skupinách prošly celou vesnici a od jednotlivých

babiček a dědečků odnesly do kontejnerů připravený papír a
plasty. Projevily tak zájem o letité a zároveň se tak učili jim
pomáhat. Jen si posteskly, že jejich pomoci využilo
poměrně málo občanů.

Tak příště se těšíme a rádi Vám pomůžeme!

2. listopad – další super akce – tentokrát v lese

Máte rádi les? Umíte poslouchat to ticho, kdy si
jenom stromy šeptají? Vnímáte ten voňavý

vzduch? A všimli jste si, že každý strom má jinou kůru
a tvar listů? A že pod stromy můžete najít plody?

My ano! A nejen to, my už teď taky víme, kolik práce,
lásky a času je potřeba abychom takového lesa mohli užívat.
Právě v tento den, v úterý 2. listopadu jsme se o lese toho
hodně dozvěděli a hlavně sami vyzkoušeli.

To bylo tak. Hned ráno jsme se vypravili do přestavlckého
lesa. Byla to krásná procházka.

Z činnosti ZŠ a MŠ Stará Ves
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Na kraji lesa nás u oplocenky - to je oplocený prostor, kde
budou vyrůstat nové stromky, čekal pan Roman Uhlíř a
jeho kolegové s panem hajným. Měli přichystané lesnické
nářadí a sazeničky stromků. Tak jsme poznali, co je to
štychar a sekeromotyka a vrták na vrtání jamek. Když jsme
vyslechli, co a jak budeme dělat, co smíme a co nesmíme,
aby se nám nic nestalo, dali jsme se do práce.Řekneme
Vám, není to jen tak vysadit kus lesa. Nejdříve vyznačit
řádky, pak udělat jamky na sazeničky a sadit – každý
stromek dát do jamky, zahrnout, upevnit a překontrolovat,
pak už jen doufat, že zaprší a sazeničky se uchytí. To byla tak
krásná a radostná práce! Představte si, každý z nás zasadil
aspoň dva stromky. Jupíííí, vysadili jsme kus listnatého lesa!
Vyrostou v něm lípy, buky, duby…budeme se na ně chodit
dívat. To byl zase príma den.

3. listopad 2022 –Den věnovaný knize aneb –
knihovna v Holešově

J sme čtenáři. Už umíme číst a čteme rádi. Od začátku
roku jsme už přečetli společně tři knížky. Moc nás to

baví, čteme ve škole s láskou každý den. Na chodbě i ve
třídách máme malé i větší knihovny a můžeme si půjčit
knížku, kterou chceme. Ve středu 3. listopadu jsme jeli do
Holešova do Městské knihovny. To teda bylo! Těch knih!
Ta vůně! Ten pořádek mezi knihami!

Paní knihovnice nás mile přivítala a provedla celou
knihovnou. Uvedla nás do krásné starobylé místnosti
s krbem, no bylo to jak na zámku. Tam jsme si povídali
o knihách, jak s některými zacházet, jak si je půjčovat, o
spisovatelích a ilustrátorech. Potom nám paní
knihovnice dovolila půjčit si na chvilku nějakou knížku.
Usadili jsme se na koberci a potichoučku jsme si ji
prohlíželi a někteří i četli. Ani jsme si nevšimli, že už je
tolik hodin. Jak ten čas s knihou rychle uběhl! Museli
jsme na autobus a zpět do školy.

Moravské divadlo Olomouc

Byli jste někdy ve velikém divadle? V divadle
v Olomouci? Ne? Tak to máte škodu! My jsme tam byli.

Ve středu 23. listopadu nás i děti z Beňova zavezl autobus
do Olomouce. Hned ráno bylo jakési slavnostní. Všichni
krásně oblečeni, učesáni a dobře naladěni. Cesta utekla
rychle. Ještě zbylo dost času, abychom si prošli náměstí,
které již bylo adventně nazdobené, prohlédli si radnici,
pověděli si o velmi krásném barokním sloupu Nejsvětější
Trojice na Horním náměstí, který je zapsán na seznam
světového kulturního a přírodního dědictví UNESCO.

Poslechli zvonění orloje, který ohlásil devět hodin. To byl
právě čas vydat se do divadla. Páni! To je nádherná budova!
Venku i uvnitř. Paní učitelky nám daly kabáty do šatny. Tak
se to totiž ve velkém divadle dělá! Ve foyer (předsálí) jsme
ještě posvačili a ukázněně, opravdu ukázněně jsme vešli do
hlediště a usadili se do měkkého sametu na svá místa. Lustry
v sále potemněly, zazněla hudba, otevřela se opona na jevišti
a začaly se dít věci. Možná, vlastně určitě jste četli knížku od
Jana Karafiáta Broučci. Tohle představení byl balet. Herci
nemluvili, ale tančili a přece jsme ději bez problémů
rozuměli. Tanečníci k nám promlouvali tělem! Byla to
krása, tleskali jsme, i když ještě nebyl konec.Říká se tomu
potlesk na otevřené scéně. Líbilo se nám to moc. A my jsme
se zase líbili paním učitelkám.

Určitě jsou na nás pyšné, protože jsme byli všichni hodní.
Neudělali jsme naší škole ostudu. Což se o dětech z jiných
škol říci nedá.

Chtěli bychom častěji vyjíždět za kulturou. I to přece do
života patří.

Literární výchova aneb - Jak se dělá kniha

Každý čtvrtek je poslední vyučovací hodinou
literární výchova. Že nevíte, co tam děláme?

Moc pěkné a zajímavé věci. Třeba zkoušíme být
básníky a vymýšlíme rýmy. Jindy si do hodiny
přineseme knížku, kterou čteme doma. Prohlédneme si
obrázky, prozradíme jméno spisovatele a kousek
ostatním přečteme. Vždycky dobře posloucháme, dost
se o knize kamaráda dovíme a mnohdy dostaneme chuť
si tu knížku také přečíst. Ve čtvrtek 24. listopadu právě
v té literární hodině měla pro nás paní učitelka
překvapení. Přišla za námi opravdová paní spisovatelka
Eva Červeňáková, která píše pro děti, jako jsme my.

Z činnosti ZŠ a MŠ Stará Ves
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Ale pozor! Nepřišla k nám dveřmi! Objevila se na
obrazovce a hned si s námi povídala. Nejdříve se představila,
řekla něco o sobě a slíbila, že nám odpoví na naše dotazy. Paní
učitelka nám ukázala knížku, kterou ta paní spisovatelka
napsala. Chtěli jsme vědět, jak dlouho trvá, než se taková
knížka dostane ažk nám.Řekneme vám, že to dá moc a moc
práce a trvá to i dost dlouho. Měli by to vědět všichni, kteří si
knih neváží a neumějí se k nim chovat.

Paní spisovatelka nám všechno vysvětlila a řekla několik
nových slov, která jsme ještě neznali třeba korektura,
redaktor, edice….. Potom nám sama četla z té své knihy.
Říká se tomu „autorské čtení“.

Ani jsme nedutali. Poznali jsme, že jsou to bajky psané ve
verších. Za to nás paní spisovatelka pochválila a líbilo se jí
také, jak jsme pozorně naslouchali. Byla překvapená, kolik
už toho o verších a vůbec literatuře víme. Není divu! Vždyť
jsme se to v literárním čtení učili.

Zatleskali jsme paní spisovatelce, protože se nám beseda
s ní moc líbila a jí bylo s námi taky dobře.

Domluvili jsme se s paní učitelkou, že i my se pokusíme
být spisovateli a vytvoříme si svou knihu, třeba bude malá,
ale naše.

Talentmánie

Každý jsme nějaký, každého baví nebo nebaví něco
jiného. Někdy to o tom druhém ani nevíme a to je

škoda. Zkrátka - ten umí to a ten zas tohle. Ono to totiž
navenek není někdy ani poznat, že někomu jde něco líp
než ostatním. Tak to je „negramota“, ani neumí pořádně
hodit míč, ale když se potom rozvypráví a vymýšlí
příběhy! To posloucháme všichni. Nebo – hůře počítá,
ale krásně kreslí.

Babička říkávala: „ Na počty nemám buňky, ale ušiji
vám, co chcete. " A také že jo. Tomu, co víc umíme a
víc nás to baví, říkáme talent, a když v nás v tom ještě
někdo podpoří, třeba rodiče nebo škola, je to pak velký
přínos. Paní vychovatelky si nás moc dobře všímají. Je
ani tak nezajímají známky (trošku jo), ale zajímá je, čím
se bavíme. A tak se děti ukažte…a byla z toho
Talentmánie.

V pondělí 28. listopadu to vypuklo. Ptáte se co? No
bombastické odpoledne, všechno bylo, jak má být
– účinkující, to jako my a porota. Talenty, ty, co mají buňky
na hudbu, se předvedly, školní družinou se nesly tóny
klavíru, fléten, kytary a dokonce trubky.

Hudba „ probudila“ buňky zpěvaček a tanečnic. Potlesk,
potlesk, potlesk.

Pak přišel kouzelník, vlastně kouzelnice a s ní triky, čáry
máry s kartami. A otázka? Opravdu by uměla nechat zmizet
školu? Neuměla! A to je dobře, nám se škola zamlouvá.

Tečku tomu dali vypravěči vtipů. Družina zase duněla, ale
tentokrát smíchem.

A porota? Měla to těžké vybrat to nejlepší. Všichni byli
nejlepší! Nechyběly věcné ceny, dobrůtky, ale i dobrá nálada.
Děkujeme talentům a také porotě za příjemně prožité
odpoledne.

Advent aneb Adventní zastavení na návsi

Už paní zima přichází snad,
my v bílém sněhu budem si hrát.
Rolničky zvoní, jehličí voní.
A děti čekají na zázrak.

Tomu čekání na zázrak, na narození Ježíška se říká
Advent. Něco už o tom víme, ale jsme děti zvídavé

a zvědavé, využili jsme dovednosti z informatiky a teď
už toho víme více.

Teď se nám hodilo, co nás paní učitelka naučila. Vyhledali
jsme si všechno o této adventní době a bylo toho dost.
Povídání by bylo krásné, ale dlouhé. Co tak vypovědět to
všechno ve vystoupení? A bylo domluveno! Nacvičíme
vystoupení! S paní učitelkou z češtiny jsme shromáždili ty
naše „rozumy“ z internetu a vytvořili jakousi kostru
programu, v hudební výchově jsme vybrali vhodné
písničky, ve čtení básničky. A protože k nám patří i školka,
museli jsme se spojit i s paními učitelkami ze školky.
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Z činnosti ZŠ a MŠ Stará Ves

Tam už ale dávno nacvičovali. Už zbývalo jen rozdat úkoly
pro nás a učit se a učit se a učit se. Den za dnem ubíhal a
zdálo se, že to nejde. To dáme, řekli jsme si a přednášeli a
zpívali, zkoušeli……doma, v kroužku, v družině, před
vyučováním a bylo to lepší a lepší. Nebylo to jen přednášení,
ale přímo recitace……hlásky při zpěvu se ladily a nám se to
začínalo líbit. No, dalo to práce, nám i paním učitelkám. Dali
jsme to! Jak jsme si slíbili. Stačili jsme ještě vyrobit předměty
na vánoční jarmark.

Pátek 2. prosince v 16 hodin ……konečně jsme se mohli
ukázat veřejnosti. Když se setmělo a zazněla Alžbětinská
serenáda a podmanivý hlas Karla Gotta, sestupovali jsme
v průvodu na náves. Na cestu svítily rozzářené hvězdy.
Každý měl malou dušičku. Co když?

Malé děti poznaly rodiče, rodiče poznali své děti a mávali
na sebe. Dávali si najevo, že k sobě patří. Když začalo naše
vystoupení, všichni zmlkli a naslouchali. Myslím, že i ti
dospělí se ten den od nás o adventu hodně nového dověděli.
Tréma opadla a my zpívali a recitovali a tančili. Byla zima,
foukal vítr, ale nám to nevadilo. Cítili jsme jakousi radost a
možná i hrdost, že jsme to fakt dali. A nejen to, na tvářích
rodičů bylo vidět, jak jsou dojatí a pyšní na své děti. Zrovna
jak jsme všichni byli rozzáření, přišel Mikuláš se svou
družinou a losem určili, kdo rozzáří i stromeček….. jupííííí,
podařilo se. Stromeček září a bude nám tu zářit až do Tří
králů. Teď to chtělo nějakou odměnu. Na jarmarku jich bylo
dost….. do bříška, do vázičky i na okna.

Přejeme všem pohodu, štěstí a zdraví až do příštího
adventu.

Advent v Rymicích - aneb výlet do minulosti

Mikuláš má svátek 6. prosince, to se přece ví. A taky
se ví, že den před svátkem chodí svatý Mikuláš

nadělovat dětem. Dětem hodným, ale i těm, které občas,
ale opravdu jen občas zazlobí. A nechodí sám! Vodí s sebou
čerta na ty opravdové zlobivce a anděla pro krásu a
potěchu. V pondělí 5. prosince k nám tato družina zavítala
do školy. No, řekneme vám, že některé děti měly opravdu
nahnáno. Moc dobře si asi vzpomněly na svoje zlobení.
Ale nakonec se všichni vykoupili písničkami a básničkami.
Když ti tři odešli, chystali jsme se k odchodu i my, protože
jsme spěchali na autobus do Rymic do skanzenu. Ve
skanzenu jsou chaloupky jako z pohádky, malé, čisté a
s doškovými střechami. Přivítala nás pohádková

hospodyně v dobovém kroji a hned otevřela dveře do
první chaloupky. V malé světničce byly na stole nějaké
věci. Na co to asi je? Paní hospodyně klidným hlasem
povídala a my pochopili, že to jsou nástroje na „přeměnu“
ovčího rouna na pletací vlnu nebo na vlákno ke tkaní.
Mohli jsme si všechny ty věcičky a práce s nimi vyzkoušet.
Některé děti dokonce předly na kolovrátku. Šlo jim to
pomalu, ale kdyby trénovaly, tak možná…..

A už čekala druhá chaloupka, tam bylo připraveno vše,
co naši předkové potřebovali ke štědrovečerní večeři a my
se rázem ocitli v době před 150 lety. Světnice byla větší.
Tam žilo spolu 10 lidí, všechny generace. Společně
hospodařili, spali, vařili, starali se o děti. V té malé
chaloupce byli spolu moc rádi. Nad stolem visel stromeček,
tak se to tenkrát dělalo! Vždyť bylo málo místa. Jak to tedy
bylo o Štědrém večeru? Děvčata pomáhala prostřít. Na
každý roh stolu patřil nějaký pokrm. Co bylo na jídelníčku
našich předků? Chléb, Kuba a Muzika a na poslední, čtvrtý
roh daly dívky prázdný talíř na zbytky od večeře, které
hospodář zanese zvířatům nebo rostlinám…….

……..kravám po výslužce,
kohoutovi česneku, hrachu jeho družce,
ovocnému stromoví od večeře kosti……
Uprostřed stolu bylo ovoce, ořechy, zkrátka všechno, co

pole a zahrady daly. Nesměla chybět rozsvícená svíce.
No nevím, jestli by dnešní lidé byli spokojeni s takovou

sváteční večeří.
Naši předkové spokojeni byli, protože byli zase spolu a

šťastní.

Aby zůstali spolu i napřesrok hospodář svázal nohy stolu
pevným řetězem. Pomodlili se, popřáli si zdraví, štěstí,
dlouhá léta…..

V poslední chaloupce jsme si vybarvili vánoční přáníčka
a rozloučili se s celou vesničkou.

To byl zase krásný den, „vyučování spolu se svými
předky“.

Ještě jsme stačili navštívit rymickou školu, společně si
zazpívali a zatančili.

Musíme si pomáhat a nejen o Vánocích

U nás ve škole se pořád něco děje. Když se stane
něco důležitějšího, svolá nás paní ředitelka do

jedné třídy, nás děti i paní učitelky. Někdy to bývá
pochvala, někdy i co zrovna na pochvalu být nemůže.
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Z činnosti ZŠ a MŠ Stará Ves

Ale je to naše škola a každá událost se týká nás všech.
Dne 14. prosince bylo naše shromáždění zvlášť

důležité, milé a taky trošku dojemné.
Přišla mezi nás paní Aneta, kterou známe již

z družiny. Vzpomínáte? Paní Aneta je nevidomá
maminka, se kterou jsme prožili pěkné a poučné
odpoledne. Asi už tenkrát vznikl nápad zorganizovat
spolu s rodiči charitativní akci Vánoční hvězda pomáhá.

Každý, kdo si koupil květinu vánoční hvězdu, přispěl k
„finančnímu dárku“ pro paní Anetu. Tento „vánoční dárek“
jsme paní Anetce společně předali.

Vybrala se krásná částka, darovaná od srdce. Paní Aneta
byla překvapená, dojatá a my také. Neviděla nás, ale slyšela
naši píseň. Zpívali jsme a znělo to moc pěkně.

Paní Aneta seděla tiše, poslouchala, usmívala se a potom
děkovala a děkovala. Také nám prozradila, že bude mít
pejska, který pomáhá nevidomým a příště přijde i s ním. Už
teď se těšíme!

Jak se loví „vánoční kapr“ aneb Běh o
vánočního kapra

Na štědrovečerním stole prý nemá chybět kapr. Ale
kde ho vzít? Koupit? Ulovit v rybníce? Anebo

vyhrát? Opravdu, kapra můžete vyhrát v závodu pro
celé rodiny „Běh o vánočního kapra“.

20. prosince jsme měli tuto možnost. Když se smrákalo a
škola už byla tichá, objevila se světýlka.

V létě by to byly bludičky, ale co v zimě? Zimní bludičky to
byly. Některé byly malé, to byly děti, některé velké - rodiče a
ostatní příbuzní.

Všichni přišli proto, aby vyhráli kapra. Začalo to
posílením na cestu v průjezdě školy: pro děti čajíček, pro
dospělé trošku „oživený“ čajíček.

Paní učitelka Monika seznámila všechny s průběhem
závodu – s trasou a úkoly.

Konečně 16:40 stáli všichni na startovní čáře a všichni už
viděli svoji trofej – největšího kapra.

Bludičky se rozprchly a prchaly a prchaly, hledaly úkoly,
luštily a těšily se na výhru. U cíle změřila paní učitelka čas
(ne tep), zkontrolovala odpovědi a ….

Když už byly všechny bludičky pohromadě, důležitá
komise zasedla. A spravedlivě rozhodla takto: za MŠ

vyhrál Mareček Baňas, Jareček Klímek a Štěpánek Palich.
V ZŠ vyhráli Terezka a Filda Mrázkovi, Matýsek Petřík a
Kája Nožičková. Zdálo by se konec dobrý, všechno dobré.

Ale ne, ještě jsme si zazpívali koledy a konečně vylovili
kapry (ne z rybníku) ale z kádě. Potom fotky, úsměvy,
medaile a hotovo.

Poslední zvonění aneb Vánoce jsou tady

Dne 22. prosinec, poslední školní den před zimními
prázdninami, byl takový pohádkový,

vzpomínkový a sváteční. Vánoce na nás koukaly
z každého rohu. Dokonce byly i cítit a slyšet. Když si
spolužáci rozbalili balíčky s cukrovím, zavoněla vanilka,
skořice, čokoláda a do toho zněly koledy a vánoční
písničky. Samozřejmě probíhala ochutnávka cukroví,
maminčino bylo nejlepší! Některé šikulky připravily
s paní učitelkou i něco slaného. Vyrobily pomazánky,
jednohubky, mňam! Tak to má být. Sladké, slané a
nějaký čajík. Bez vyzkoušení zvyků našich předků by to
nebylo ono. Co nás čeká v příštím roce? Přečteme si z
vosku nakapaného do studené vody. Zůstaneme ve Vsi?
To nám ukáže bačkora hozená přes hlavu. A co zdraví?
Bude! Bude – v jablíčku byla hvězdička. A jestlipak se
někdo vydá do světa? Od nás ze školy asi nikdo, protože
všechny skořápkové lodičky pluly ve vodě sem a tam a
vracely se zpět. Maminky, tátové, babičky, dědečkové –
můžete být klidní. Lidové zvyky nám prozradily naši
roční budoucnost. Bude to dobré! Musíme na sebe být
ale opatrní, vstřícní a ohleduplní na okolí.

Přejeme Vám všem - příbuzným i cizím, mladým i
starším, hodně zdraví, spokojenosti, klidu a pohody
v roce 2023. Slibme si, že příštích 365 dní budeme na sebe
i na přírodu hodní.

Paní učitelky, asistentky a vychovatelky, paní kuchařky,
správní zaměstnanci i my děti – ZŠ a MŠ Stará Ves.

foto ZŠ a MŠ Stará Ves



Farnost Stará Ves
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Život ve farnosti
A tak tu máme advent, období čtyř týdnů a čtyř svící

na adventním věnci. Svíce, jejichž světlo nám má
připomínat dobu přípravy na příchod Spasitele, jeho
narození. Původně doba rozjímání se dnes nese spíše ve
znamení nákupů, vánočních trhů a rozsvěcování
vánočních stromů ve městech i na vesnicích. Shon,
ukvapená doba, výstižné “nemám čas“ se pro mnohé
stává pastí doby. Ve chvíli, když se zastavíme a
zklidníme, tak zjistíme, že je to především doba
zklidnění, odpočinku a rekapitulace. Tak i při čtení
tohoto Zpravodaje si dovolíme zrekapitulovat náš už
téměř uplynulý rok.

Nové ozvučení interiéru kostela

Vkvětnu letošního roku bylo rozhodnuto o obnově a
instalaci nového interiérového ozvučení celého

kostela. Na celkovou rekonstrukci bylo využito znalostí a
zkušeností firmy BVAKUSTIKA z Rožnova pod
Radhoštěm, která je jedním z největších dodavatelů
ozvučení jak do sakrálních staveb a památek, tak i do
kulturních sálů a ozvučení velkých akcí. Firma pomohla
jak s výběrem, tak i s konečnou dodávkou a montáží,
akustickou zkouškou a měřením ustavení hlukových
parametrů s celkovým vyladěním sytému. Bylo dodáno
celkem 12 kusů nových reproduktorových sloupových
soustav. Ty svým tvarem a pískovcovou barvou ladí
interiéru, nenarušují celkový dojem prostoru svým
vzhledem. Dále byl dodán nový mixážní pult s centrálním
nastavením a s více využitelnými prvky a funkcemi.
Současně byly nahrazeny 3 kusy stojanových mikrofonů za
nové s vysokou citlivostí. Pro účely pohybu v prostoru
byla zřízena nová radiostanice s jedním kusem nového
přenosného bezdrátového mikrofonu. Původní vysloužilé
ozvučení TESLA z 60. - 70. let minulého století bylo
demontováno a ekologicky zlikvidováno. Nové ozvučení
nyní dodalo jasnou srozumitelnost mluveného slova jak ve
všech prostorách kostela, tak i v samotné sakristii a nově i
v předsíni kostela s dozvukem před kostel.

Nejen lidé vyššího věku si nyní pochvalují
celkový výsledek a lepší srozumitelnost, takže i mladší
jsou s touto úpravou velmi spokojeni. Celá akce byla
realizována za pomoci a ochoty farníků s cílem postupně
obnovovat a modernizovat náš kostel a zachovat jej pro
další generace. Pořízení nového ozvučení vyšlo farnost
na 220 tisíc korun. Všem, kteří se na této akci podíleli,
patří nemalé poděkování.

Posvěcení kostela - 140. výročí

V neděli 16. října se konala nemalá událost v historii
naší farnosti a obce vůbec. V 11.00 hod se

uskutečnila slavnostní mše svatá k 140. výročí posvěcení
kostela Nanebevzetí Panny Marie v naší obci. Celé akce
se zúčastnili bývalí kněží, zástupci okolních obcí, členové
místních spolků a mnoho dalších. Hlavním celebrantem
mše byl olomoucký biskup Mons. Antonín Basler.

Celá mše byla doprovázena slavnostní dechovou hudbou
a po ní následoval slavnostní oběd na obecním úřadě. Po
celou dobu se v kostele konala doprovodná výstava
fotografií z historie a života farnosti. Současně velmi
zdařilá a poutavá byla výstava školních prací našich dětí
z místní Základní a mateřské školy spojená právě s touto
událostí pod vedením Mgr. Kateřiny Vansové, za což jim
patří velký dík. Chrám byl otevřen pro veřejnost do
pozdních večerních hodin. Pro svůj zájem je výstava stále
k nahlédnutí. Tato velkolepá událost nebyla od stavby
kostela nikdy veřejně připomenuta. Bohu díky, díky i
těm, kdo se o její přípravu zasloužili!



Sbor dobrovolných hasičů ve Staré Vsi
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Farnost Stará Ves

Druhou polovinu sezóny jsme začali soustředěním
mladých hasičů. Již pátým rokem jezdíme s dětmi do

Nového Hrozenkova, kde máme velmi přátelské vztahy
s místními hasiči.

Po příjezdu jsme postavili stany a děti zmožené cestou a
vysilující prací při stavění stanů se šly rovnou ochladit do Bečvy.
V pondělí jsme měli na programu výlet do Vodního světa ve
Velkých Karlovicích, kde byly zajímavé vodní atrakce. Největší
úspěch ovšem měl tobogan, který měřil čas sjezdu a děti
závodily mezi sebou, kdo sjede tobogan nejrychleji.

V úterý se pokazilo počasí a my tak celý den strávili u

chaty, ale ani během deště jsme nezaháleli a vrhli se na
opakování značek, uzlů, požární ochrany a zdravovědy. Ve
středu byla na řadě střelba ze vzduchovky a odpoledne
turistika s koupáním v místním Balatonu. Předposlední den
se nám počasí opět umoudřilo a my ho chtěli strávit co
nejdéle u vody, kde za námi přijeli i někteří rodiče, jimž se
zastesklo po svých ratolestech. Večer dorosti připravili pro
děti stezku odvahy, všichni ji zvládli úspěšně a bez slziček.
V pátek nastalo balení stanů a věcí, naposledy jsme si zašli do
školní jídelny na oběd a pak se vydali vlakem na cestu domů.

Druhý víkend v srpnu jsme pořádali hodové oslavy.

Hody

V neděli 14. 8. se uskutečnila slavnostní hodová mše
svatá. Znovu jsme měli za co děkovat Panně Marii.

Jako vždy naše staroveské hody doprovodila dechová
kapela se Sušic a po ní nemohlo chybět něco sladkého
pro malé a něco ostřejšího pro velké.

Kromě těchto událostí jsme prožili spoustu
zajímavých akcí, ze kterých pouze jmenujeme Farní
sportovní odpoledne na svátek sv. Václava, zářijovou
mši svatou u kapličky a studánky v lese Dubina,
pobožnost za staroveské a přestavlcké hasiče, adventní
roráty o šesté hodině ranní i se snídaní na faře a další.

Více na: www.farnost-staraves.cz

Za staroveskou farnost vám všem přejeme
šťastný nový rok!
Jiří Mrázek a Vladimír Darebníček

foto Farnost Stará Ves
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Vážení naši přispěvatelé,
dodržujte, prosím, termín pro odeslání Vašich textů a fotografií. Jen tak je možno zajistit, aby Zpravodaj vyšel vždy
v plánovaném termínu a Vaše přání k Vánocům by tak čtenáři dostali včas.
Děkuji za dosavadní spolupráci a přeji vše dobré do roku 2023.
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Sbor dobrovolných hasičů ve Staré Vsi

Z důvodu rekonstrukce sportovního areálu byl program
omezen. V pátek proběhlo na hřišti večerní kino, hrál se
Ježek Sonic 2. V sobotu u hasičské zbrojnice byla pro děti
nachystána Cesta za pokladem.

Děti musely obejít daná stanoviště, splnit úkoly, a aby se
dostaly k pokladu uhádnout konečnou hádanku. Po rozdání
pokladu byla pro děti připravena tombola, která měla velký
úspěch a my bychom tímto chtěli poděkovat všem
sponzorům, snad žádné dítko neodešlo bez výhry. Jsme rádi,
že se akce líbila jak dětem, tak rodičům. V neděli ráno
byl na návsi budíček s Moravskou Veselkou, v kostele
pak proběhla hodová mše svatá. Odpoledne v areálu „Na
Kopcách“ hrála k poslechu a tanci kapela Trnkovjanka,
v podvečer pak proběhla tombola o zajímavé ceny. Ještě
jednou bychom chtěli poděkovat všem sponzorům.

Poslední sobotu v září jsme se s dětmi vydali na branný
závod do Morkovic. Na závody jsme jeli v hojném počtu,
celkem závodila 4 družstva mladších a 2 družstva starších
žáků. Dráha v Morkovicích byla krásně připravena a
značena, do cíle doběhla i naše družstva nejmenších.

Výsledkově mladší žáci skončili na 16., 15., 12. místě a
nejlépe se umístili Daneček Bezslezina, Filípek Juřica a
Matýsek Tesař na 4. místě z 19 družstev. Starší žáci skočili

na 7. a 11. místě. Hned následující víkend proběhlo ve
Staměřicích okresní kolo hry Plamen v požárnické
všestrannosti. Družstvo mladších žáku se umístilo na
7. místě z 19 kolektivů a starší žáci skončili na 17. místě z 33
kolektivů. Tímto závodem se nám uzavřela soutěžní sezóna
roku 2022 a druhý víkend v říjnu jsme ji ukončili i s rodiči u
hasičské zbrojnice, kde bylo připraveno opékání špekáčků a
promítaní fotek ze závodů.

Letošní rok máme skoro za sebou, rok 2023 před sebou a
pro nás to znamená mnoho dalších výzev, na které se těšíme.

Všem přejeme krásné prožití svátků a mnoho štěstí
v novém roce!

Pavlína Procházková - vedoucí mládeže SDH Stará Ves

foto SDH Stará Ves



SC Stará Ves
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V měsíci srpnu 2022 se rozběhly fotbalové soutěže
řízené OFS Přerov. Po loňském trápení našeho

týmu v Okresním přeboru jsme se rozhodli, že pro
soutěžní ročník 2022/2023 přihlásíme naše družstvo do
Okresní soutěže OFS Přerov. Toto rozhodnutí souvisí
se snahou stabilizovat tým ve smyslu herního projevu.

V letní přestávce bylo naší snahou mužstvo doplnit a
posílit.

Do týmu přišli noví hráči :
• Čechák Jan, SK Vrbovec -Dyjákovičky
• Šimeček Adam, FK Spartak Lipník nad Bečvou
• Bouchal Martin, SK Říkovice

• Jurečka Vít, SK Říkovice
• Bednarský Radomír, SK Říkovice
• Vaculík Lukáš, SFK Elko Holešov
Tým opustili :
• Ježek Petr, FC Babice
• Blaťák David, FK Podštát
• Hilbert Zdeněk, SK Sokol Lobodice
• Šulák Jakub, SK Čekyně

V měsíci září 2022 se ujal mužstva jako hlavní trenér
p. Josef Jurečka. Pod jeho vedením se mužstvo pomalu
herně zvedá. Pevně věříme, že herní zlepšení se projeví
i na výsledcích mužstva v jarní části soutěže.

Výsledky podzimní části soutěže 2022 - 2023

Plán zimní přípravy :
Leden
• kondiční běhy Laguna Přerov
• herní příprava UT " Hostinec Na Základně" -

neděle 10:00 hodin
Únor
• Zimní pohár UT Chropyně 4. 2. - 4. 3. 2023
Březen
• herní příprava UT " Hostinec Na Základně" -

neděle 10:00 hodin
• 23. 3. - 26. 3. 2023 zimní soustředění Vysoké Tatry
Duben

• 2. 4. 2023 generálka na jarní část soutěže -
přátelské utkání, soupeř dle dohody

• 8. 4. 2023 první mistrovské utkání jarní části SC

Stará Ves - TJ Sokol Horní Moštěnice B, v nově
vybudovaném sportovním areálu "Na Kopcách"

Touto cestou, bychom chtěli poděkovat fanouškům za
jejich trpělivost. I nadále doufáme v jejich přízeň a
podporu.

Poděkování patří i sponzorům p. Mádrovi, p. Zajícovi,
p. Darebníčkovi, p. Milanu Možíšovi ml., p. Martinu
Možíšovi, pí Popelové a pí Jarolímové a bývalé starostce
obce pí Bc. Jiřině Mádrové a celému obecnímu
zastupitelstvu obce Stará Ves, bez jejich přispění bychom
nebyli schopni fungovat.

V závěru chceme popřát šťastné a veselé Vánoce a
šťastný nový rok 2023 všem občanům naší obce.

Sportu zdar a fotbalu zvlášť - vedení SC Stará Ves



Myslivecký kroužek Dubánci
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Po prázdninovém odpočinku jsme se s dětmi setkali
na našem oblíbeném místě u hájenky v Přestavlkách

a zašli se podívat do lesa.

Krásně jsme se prošli a provětrali. V dalších kroužcích
jsme se věnovali sběru kaštanů a vyrábění z nich. U
toho se Dubánci vždycky krásně zabaví. Také jsme se
věnovali malování obrázků a hrám.

Dozvěděli jsme se opět něco nového o lovu zvěře a taky
o srážkách zvěře s auty na silnicích, které jsou stále
velmi časté.

Nejvíce se nám ovšem vydařilo předvánoční
přikrmování zvěře na sněhu.

Postavili jsme si u věže sněhuláka, vyváleli jsme
andělíčky a založili zvěři nějaké ty dobroty. Poté jsme si
v klubovně ohřáli párky a zahráli si nějaké hry. Hlavně
jsme si to spolu náramně užili a moc jsme se nasmáli.

Poslední schůzka letošního roku patřila tradičně
Vánocům. V klubovně jsme si pod nazdobeným
stromečkem předali drobné dárečky, u kytary si zazpívali
koledy a nabaštili se sladkého cukroví.

Na závěr prosíme Vás, občany Staré Vsi, Přestavlk a
Dobrčic o velmi opatrnou jízdu svými vozy, především
teď v zimním období. Také Vás tímto žádáme o
dodržování klidu v přírodě, protože naše radost
z vycházky a z volnosti našich psíků může znamenat
velký stres a někdy bohužel i úhyn především srnčí zvěře.

Veselé Vánoce a šťastný Nový rok Vám přejí členové
Mysliveckého kroužku Dubánci.

„MYSLIVOSTI ZDAR!“
Text a foto: Daniela Palíková



Myslivecký spolek Stará Ves
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V tomto příspěvku bych rád všechny čtenáře
seznámil s celoroční činností našeho

mysliveckého spolku. Nebyli jsme již omezováni
epidemií koronaviru, mohli jsme se scházet, pracovat a
věnovat se péči o zvěř v celé naší honitbě. Výbor
spolku se scházel pravidelně jednou měsíčně a plánoval
činnosti v jednotlivých měsících. Proběhly také
spolkové schůze, na kterých jsme projednávali odlovy
zvěře, plánovali jsme hony a průběh společných akcí a
hodnotili činnost za minulé období. Také jsme společně
oslavovali významná jubilea našich členů a vzpomínali
na ty zesnulé. V letošním roce jsme přáli hodně zdraví a
loveckých úspěchů p. Jiřímu Dostálovi a p. Ladislavu
Skácelovi ml. Také jsme se společně rozloučili s našimi
zemřelými kamarády a členy spolku p. ing. Stanislavem
Hejníkem a p. Jiřím Čadou. Ale nyní již k naší činnosti.
Počátek roku byl ve znamení zimního přikrmování
zvěře, na které jsme měli přichystáno dostatečné
množství obilnin i vojtěšky. 26. února jsme provedli
sčítání zvěře, při kterém jsme napočetli 80 kusů zvěře
srnčí, 30 kusů zvěře daňčí, 227 kusů zajíců a 39 kusů
bažantích kohoutů a slepic. Stavy zvěře jsou podobné
těm v minulých letech. V počátku března jsme uvařili
guláš pro občany naší obce.

V dubnu jsme pomohli s vysazováním stromků
v Přestavlckém lese, náš zástupce se zúčastnil
Okresního mysliveckého sněmu v Přerově a řada
našich členů navštívila chovatelskou přehlídku trofejí
v Oseku nad Bečvou, kde byly k vidění trofeje ulovené i
našimi členy. Proběhla řada brigád - rozebrali jsme a
odvezli z honitby staré myslivecké kazatelny,
opravovali jsme ostatní myslivecká zařízení, po honitbě
jsme doplňovali sůl v slaniskách. Od května jsme se
začali věnovat odlovu zvěře, proběhla také první
úspěšná seč vojtěšky. Za naši pravidelnou brigádnickou
činnost pro DSO Přestavlcký les jsme darem obdrželi
řezivo pro opravy našich zařízení. Velice děkujeme.
Hlavní společnou akcí o prázdninách bylo uspořádání
mysliveckého dne, o jehož průběhu jsem informoval
v minulém čísle Zpravodaje. V mikroregionální soutěži
v brokové střelbě v Domaželicích naše družstvo
obsadilo krásné osmé místo. Naše „boudy“ jsme naplnili
vojtěškou, zásypy plevami smíchanými s obilím pro
bažanty a zajíce. Nesmím opomenout náš srpnový

výlet do Bzence, kde jsme strávili odpoledne a večer
degustací vína, přátelským povídáním a zpěvem ve
vinném sklípku. V měsíci září jsme v Domaželicích
uspořádali náš spolkový přebor v brokové střelbě.
Zúčastnilo se ho 12 střelců. Vítězem se stal Luboš
Skácelík, na druhém místě skončil Jaroslav Šiška a třetí
byl Ivan Macháček mladší. Společně jsme pak poseděli
v hostinci U Popelky. Nechyběli jsme ani při oslavě 140.
výročí posvěcení kostela v naší obci. Rozvezli jsme
dostatek krmného obilí a podzimní směsi, kterou si zvěř
na podzim zlepšuje svoji kondici před příchodem zimy.
V říjnu jsme rozvezli také krmnou řepu a zahájili
pravidelné přikrmování zvěře.

Na počátku prosince jsme pro DSO Přestavlcký les
provedli výsadbu kaštanů v lese.

Máme za sebou společnou loveckou vycházku a úspěšný
polní hon. V závěru roku nás čeká ještě jedna lovecká
vycházka a tou se vždy loučíme s uplynulým rokem.

Velice si vážíme přízně našich honců, bez jejichž
pomoci by společné lovy drobné zvěře nebyly možné.
Chci vás znovu požádat - na svých procházkách voďte
své psy na vodítku a chovejte se ohleduplně ke zvěři,
aby k jejímu úhynu z důvodu stresu a vyčerpání
docházelo v co nejmenší míře. V závěru bych rád
poděkoval obcím Stará Ves, Přestavlky, Dobrčice a
Honebnímu společenstvu Stará Ves za jejich podporu.

Za myslivecký spolek Stará Ves s přáním úspěšného
nového roku a s provoláním "Myslivosti zdar"

Mgr. Jaroslav Šiška, předseda spolku

foto J. Šiška ml.
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